



Gilles Louis Lessard

1935 - 1999

Gilles studied for his Bachelor of Science Degree at the Royal Military College in Saint-Jean, Quebec and went on to be a Professional Forestry Engineer. He earned an MBA from McGill University.

Gilles joined IDRC in 1971 as Associate Director for Forestry with the Agriculture, Food and Nutrition Sciences Division (AFNS). He developed the Centre's programme in forestry research while working in Québec City and relocated to Ottawa in 1978.

An example of the magnitude of Gille's contributions in Africa is found in a paper he presented in May 27, 1986 to the World Commission on Environment and Development on the importance of social forestry in the African Environment, "Since 1972, IDRC has supported over 75 forestry research projects in 18 African countries."

In 1989, Gilles left IDRC to join CIDA's Small and Medium Enterprises Policy Branch, where he worked until his retirement in 1998.

Gilles always enjoyed the outdoors, especially camping and canoeing. When young he spent summers doing forest inventories in Lac St-Jean. When 28 years old, he wanted to see the world, and bought an around the world plane ticket. He could not have predicted that he would one day be working at IDRC and travelling to developing countries many times a year!

Gilles a obtenu son baccalauréat en sciences du Collège royal militaire de Saint-Jean, Québec, et est ensuite devenu ingénieur forestier. Il a obtenu un MBA de l'Université McGill.

Gilles est arrivé au CRDI en 1971 à titre de directeur associé en foresterie à la Division de l'agriculture, de l'alimentation et de la nutrition (SAAN). Il a mis sur pied le programme du Centre en recherche en foresterie en travaillant à partir de Québec avant de déménager à Ottawa en 1978.

Un document présenté à la Commission mondiale sur l'environnement et le développement le 27 mai 1986 donne une idée de l'ampleur de la contribution de Gilles à l'Afrique en soulignant l'importance de la foresterie sociale en milieu africain et en précisant que le CRDI a financé plus de 75 projets de recherche en foresterie dans 18 pays du continent.

En 1989, Gilles a quitté le CRDI pour se joindre à la Direction de la politique sur les petites et moyennes entreprises de l'ACDI où il a travaillé jusqu'à sa retraite.

Gilles a toujours aimé les activités de plein air, surtout le camping et le canot. Jeune, il a consacré ses étés à dresser des inventaires des forêts au lac Saint-Jean. À 28 ans, il voulait voir le monde et a acheté un billet d'avion « tour du monde ». Il ne savait pas qu'un jour il travaillerait au CRDI et se rendrait dans des pays en développement plusieurs fois par

Gilles had a passion for life and an unwavering curiosity for “how things work.” He died in December 1999 after a courageous battle with Non-Hodgkin’s Lymphoma that came back after a 20 year remission.

Julie Gohier

année!

Gilles aimait passionnément la vie et n’a jamais cessé de vouloir comprendre comment « les choses marchaient ». Il est décédé en décembre 1999 après une bataille courageuse contre un lymphome non hodgkinien qui était revenu après une rémission de 20 ans.

Julie Gohier